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88498432سرویس ورزشي

در  مي توان��د  ورزش 
آس��يب هاي  كنت��رل 
اجتماع��ي تأثي��ر زيادي 
بگذارد. ج��دا از تأثيرات 
جسمي، ورزش در كنترل 
چالش هاي روحي و رواني 
به وي��ژه در نس��ل جوان 
اثرگذار اس��ت. از طرفي 
امروزه مشكلات جسمي 
و كم تحركي جامعه ايراني 
را درگير كرده و باز هم ورزش است كه نقش مؤثري در 
حوزه سلامت و پيش��گيري دارد. كاهش هزينه ها در 
بخش سلامت را بايد مدنظر قرار داد. اگر بودجه اي كه 
صرف درمان بيماري ها مي شود را در بحث پيشگيري 
مورد اس��تفاده قرار دهيم تأثيراتش را به خوبی لمس 
خواهيم كرد. از س��وي ديگر با هج��وم و برنامه ريزي 
كشورهاي غربي و دش��من براي تحت تأثير قراردادن 
نس��ل جوان و نوجوان مواجه هس��تيم. تنها حوزه اي 
كه مي تواند جوانان و نوجوانان را در خط اصلي نظام و 
منافع ملي حفظ كند ورزش است. به همين خاطر بايد 
به ابعاد گسترده تأثيرات ورزش توجه ويژه شود. ورزش 
قهرماني هم نيازمند نگاه ملي است؛ به اهتزاز درآمدن 
پرچم كش��ور، نش��ان دادن و بازتاب فرهنگ و اخلاق 
ايراني در سطح بين الملل س��رمايه گذاري گسترده اي 
مي طلبد. اين كار را ورزش قهرماني به بهترين ش��كل 
انجام مي دهد. در سال گذشته براي رشته دووميداني 
نزديك به 10 ميليارد توم��ان از وزارت بودجه گرفتم. 
امس��ال مش��كلات مالياتي و اعتباري زيادي داشتيم. 
همچنين براي نگه��داري و حفظ مجموعه ورزش��ي 
آفتاب در شرق تهران با 10 هكتار وسعت و امكانات زياد 
هيچ رديف اعتباري در نظر گرفته نش��ده در حالي كه 
اين مجموعه فضاي امني است براي استفاده دختران 
دووميداني كار كه مي توانند از امكانات ويژه آن استفاده 
كنند. با مراجعه به كميسيون فرهنگي مجلس شوراي 
اسلامي قرار ش��د 8 ميليارد تومان از محل تبصره 14 
پرداخت ش��ود. منتها وزارت اعلام كرد اين مبلغ را در 

قالب بودجه خودمان به ش��ما پرداخت خواهيم كرد و 
متأسفانه بودجه 18 – 19 ميلياردي دووميداني به 11 
ميليارد كاه��ش يافت! از هم��ان 11 ميليارد هم فقط 
8 ميليارد پرداخت ش��ده و در فاصله كمتر از يك ماه 
به پايان س��ال با اين حجم از مشكل و بدهي 3 ميليارد 
بودج��ه را درياف��ت نكرده ايم. اميدواري��م با همكاري 
سازمان برنامه وبودجه و وزارت، بخشي از مشكلاتمان 
تا قبل از پايان سال حل ش��ود. يكي از موضوعات ملي 
كشورمان استفاده از پتانسيل نوجوانان و جوانان است و 
مي طلبد كه وزارت آموزش و پرورش و ورزش و جوانان 
براي آنها برنامه ويژه داشته باشد. اما در عجبم مجلس 
شوراي اس��لامي براي س��ال آينده بودجه را افزايش 
نداده است! اين تصميم غيركارشناس��ي بوده و شايد 
آنها اولويت هاي ديگري را در نظ��ر گرفته اند. معتقدم 
ورزش جزو اولويت هاي اصلي كش��ور است و هميشه 
تأكيد شده پيشگيري بهتر از درمان است. در صورتي 
كه تغييري در بودجه در نظر گرفته ش��ده ايجاد نشود 
كارمان در سال آينده براي كس��ب مدال و برافراشته 
كردن پرچم ايران بسيار سخت خواهد بود. اين مسئله 
ما را دشمن شاد خواهد كرد. وقتي مي توان با درخشش 
در بازي هاي المپيك و آسيايي نام كشورمان را مطرح 
كنيم چرا نبايد سرمايه گذاري لازم شود؟ ضمن اينكه 
در شرايط حساس كنوني توجه به سلامت جامعه و در 
نظر گرفتن پتانسيل نوجوانان و جوانان بيش از پيش 
ضروري است. انتظار مي رود مجلس و دولت محترم نگاه 
ويژه اي به اين قشر داشته باشند. نبايد با بي توجهي به 
نسل جوان و رها كردن آنها، شرايط را براي به انحراف 
كشيده   شدن ش��ان فراهم كرد. جوانان از عدم حمايت 
قهرمانان ورزش��ي س��رخورده و نااميد مي شوند و آنها 
ديگر در مس��ير مدال آوران دووميداني و ساير رشته ها 
گام برنمي دارند. در اين صورت خطرات زياد اجتماعي 
و روحي تهديدش��ان خواهد كرد. در اين اوضاع بيش 
از پيش بايد به ورزش نگاه ويژه داش��ت و برنامه ريزي 
كرد. بي توجهي نس��بت ب��ه اين موضوع آس��يب هاي 
جبران ناپذيري براي كشور و نظام به همراه و هزينه هاي 

سنگيني را در پي خواهد داشت. 

با توجه به لايحه 1402 و 
طبق اعلام وزارت ورزش، 
بودجه ورزش 11درصد 
نسبت به امسال افزايش 
داشته است. بايد ببينيم 
افزاي��ش 11درصدي با 
نرخ تورم همخواني دارد 
يا نه. شاهد تورم چندين  
برابري هس��تيم و بنابر 
اين بودج��ه ورزش هم 
مي بايست به همان اندازه افزايش يابد. متأسفانه رقم 
در نظر گرفته شده در بودجه سال آينده بسيار ناچيز 
بوده و قطعاً نمي تواند در رش��د ورزش اثرگذار باشد. 
موضوع ديگر اينكه بايد ديد مس��ئولان واقعاً به نقش 
ورزش در ايجاد نش��اط در جامعه و افزايش سلامت 
جس��مي و روحي مردم اعتقاد دارند يا نه. اگر اينطور 
اس��ت بايد نگاه ويژه اي به اين مقوله داش��ته باشند. 
معقتدم هرچقدر در ورزش هزينه شود به همان اندازه 
مجبور نيس��تيم بودجه صرف مراكز بازپروري كنيم. 
ورزش قهرماني و همگاني به بودجه اي بسيار بيشتر از 
رقم تعيين شده نياز دارند. فدراسيون كشتي چندين 
برابر بودجه اي كه از سوي وزارت ورزش و كميته  ملي 
المپيك پرداخت ش��ده را هزينه كرده است. چرا كه 
مردم از اين رشته در تمامي ميادين قاره اي، المپيك و 
جهاني انتظار مدال آوري و قهرماني دارند. با اين سطح 
از توقع انتظار داريم براي ورزش اول و ملي ايران بودجه 
ويژه در نظر گرفته شود. كشتي همواره رشته اي موفق، 
افتخارآفرين و سرنوشت ساز بوده و هست. در بسياري 
از ميادين بار اصلي م��دال آوري ورزش ايران به دوش 
كشتي گيران است. 65 درصد از مدال هاي كسب شده 
كاروان كش��ورمان در المپيك توكيو به رشته كشتي 
اختصاص داش��ت. متأس��فانه ميزان بودجه در نظر 
گرفته شده بر مبناي سطح افتخار آفريني هاي كشتي 
نيس��ت. در زمينه تخصيص بودجه بايد شاخص هاي 
كارشناس��ي از س��وي كميته ملي المپي��ك و وزارت 
ورزش در نظر گرفته شود. بايد به ميزان تأثيرگذاري 

مدال هاي كشتي در صحنه هاي جهاني و المپيك بر 
شادي مردم توجه ش��ود و برهمان اساس بودجه هر 
رشته را تعيين كنند. مسئولان بايد با ديد ديگري به 
ورزش نگاه كنند، هم مسئولان سياسي و هم ورزشي. 
اين حوزه ش��ور و نش��اط اجتماعي را به همراه دارد و 
باعث افتخارآفريني در سطح جهان مي شود. جا دارد 
تش��كر ويژه اي از نمايندگان مجلس داشته باشم چرا 
كه س��ال گذش��ته برمبناي تبصره 14 بودجه خوبي 
براي فدراسيون ها قائل شدند. اميدوارم امسال نيز اين 
اتفاق تكرار شود و در دس��تور كار مجلس قرار بگيرد. 
تصميم مجلس مي تواند بسيار كمك كننده باشد. در 
واقع دولت بودجه ورزش را بايد به حدي برس��اند كه 
فدراس��يون ها به خصوص فدراسيون هاي المپيكي و 
افتخار آفرين دغدغه اي نداش��ته باشند. رسيدگي به 
ورزش در كاهش آسيب هاي اجتماعي تأثير مستقيم 
دارد و ب��ا در نظر گرفتن اين مس��ئله بودجه خوبي را 
اختصاص دهند. ع��لاوه  براين نحوه تخصيص بودجه 
نيز مهم اس��ت. فدراسيون كش��تي با حجم زيادي از 
اعزام هاي خارجي مواجه هس��ت. هم بايد تيم آزاد را 
اعزام كنيم و هم فرنگي. عملًا به اندازه دو فدراسيون 
اعزام داريم و هر تيم به صورت مجزا به تورنمنت هاي 
بين المللي مي روند. همچنين پيش از اعزام، اردوهاي 
تمريني آنها برگزار مي ش��ود و به امكانات زيادي نياز 
دارند. از اين رو فدراسيون كشتي به شدت به افزايش 
بودجه نيازمند اس��ت. البته ما تنها به بودجه دولتي 
اتكا نمي كنيم و تاكنون سه برابر بودجه مصوب براي 
اردوها، اعزام ها و زيرساخت ها هزينه انجام داديم. در 
واقع اگر از طرق مختلف و جذب اسپانس��ر وارد عمل 
نمي شديم قطعاً نمي توانستيم شرايط را مديريت كنيم 
و در اين صورت ورزش اول كشور با مشكلات زيادي 
دس��ت وپنجه نرم مي كرد. براي آنكه بتوانيم توقعات 
م��ردم و جامع��ه ورزش را برآورده كنيم ب��ه افزايش 
بودجه كش��تي اميد داريم. توقع مان از مسئولان امر 
تصميم گيري كارشناسي و راهگشا است تا همچون 
گذشته برنامه هاي كشتي در جهت كسب مدال هاي 

رنگارنگ و افتخارات بيشتر تداوم يابد. 

ميزان هزينه در نظر گرفته 
ش��ده ب��راي س��ال آينده 
ورزش ش��رايط را ب��راي 
فدراسيون ها و رشته هاي 
مختلف سخت خواهد كرد. 
ساختار ورزش كشورمان 
دولتي است به همين خاطر 
همه فدراس��يون ها براي 
تأمي��ن بخش زي��ادي از 
هزينه چش��م اميدشان به 
لايحه بودجه خواهد بود. 
با اين وجود بايد شرايط خاص كشور در بحث اقتصادي 
را نيز م��ورد توجه ق��رار داد و اين بح��ث در بودجه هم 
تأثيرگذار بوده است. البته به  رغم همه مشكلات وزارت 
ورزش تمام س��عي اش را ب��ه كار گرفته تا اوض��اع را به 
بهترين شكل مديريت كند و وظايفش را انجام دهد. از 
سوي ديگر فدراسيون ها و مديريت آنها هم با تمام قوا و 
اتخاذ برنامه هاي ويژه كارها را پيش مي برند و تا حد توان 
كمبودهاي موجود در بخش ه��اي فني خود را برطرف 
مي سازند. منتها بخشي از مش��كلات قابل حل نيست 
چراكه در رش��ته هاي تجهيزات مح��ور كمبود بودجه 
تأثير بيشتري خواهد گذاشت. اميدواريم در اين زمينه 
تجديدنظري صورت بگيرد تا شايد قدري از چالش هاي 
پيش روي رشته ها كاسته شود. دوچرخه سواري از جمله 
رشته هايي است كه به تجهيزات استاندارد پرهزينه نياز 
دارد و مديريت اين چالش به آساني انجام نخواهد شد. 
از اين رو انتظارمان اين است كه مسئولان، مجلسي ها و 
وزارت ورزش با ديد ويژه اي به اين دست رشته ها بنگرند 
و همه چالش هاي ما را مدنظر قرار دهند. در اين صورت 
بخشي از مشكلات دوچرخه سواري مرتفع خواهد شد. 
ورزش ايران سال حساس��ي را پيش رو دارد. بازي هاي 
آس��يايي براي آينده ورزش ما مهم اس��ت و رشته هاي 
مدال آور نيز بايد در تورنمنت هاي بين المللي و كس��ب 
سهميه المپيك حاضر شوند. همانطور كه تأكيد كردم، 
با اعداد و ارقام اعلامي شرايط دشوار خواهد بود. از سوي 
ديگر دوچرخه س��واري بيش��تر از ديگر رشته ها آسيب 

خواهد ديد. دوچرخه سواران ايراني بدون داشتن امكانات 
و تجهيزات به روز و اس��تاندارد نمي توانند در مسابقات 
خارجي و حتي داخلي حضور پيدا كنند. همچنين رشته  
ما مواد مختلفي را پوش��ش مي دهد و هر ك��دام از آنها 
تيم هاي مجزا، اردوهاي مج��زا و اعزام هاي مجزا دارند. 
فدراس��يون دوچرخه س��واري يكي از فدراسيون هايي 
است كه تيم هاي زيادي را پوش��ش مي دهد. فراموش 
نكنيم كه سرمايه گذاري در اين رشته ثمرات زيادي را به 
همراه خواهد داشت. دوچرخه سواري يكي از رشته هاي 
مدال آوري است كه در صورت رسيدگي و حمايت لازم 
مي تواند انتظارات را برآورده سازد. تعدد مدال و تيم ها 
در اين رش��ته بهترين بهانه اس��ت براي سرمايه گذاري 
گسترده و كسب مدال هاي خوش��رنگ. كاهش بودجه 
براي دوچرخه سواري آسيب زاست. حضور حاميان مالي 
مي تواند بخش��ي از كمبودهاي مال��ي را جبران كند. با 
اين حال جذب اسپانسرها منوط به رعايت مسائل فني و 
استانداردهاست و نمي توان انتظار داشت با هر شرايطي 
اسپانسرها حاضر به همكاري ش��وند. هر رشته اي براي 
جذب حامي مالي بايد انتظارات حداقلي آنها را برآورده 
كند تا به هدف��ش برس��د. در اين صورت اسپانس��رها 
در آن رش��ته حضور مداوم و اثرگذار خواهند داش��ت. 
همچنين فدراس��يون نيز مي تواند روي كمك هايشان 
حساب باز كند. متأسفانه ليگ هاي دوچرخه سواري در 
سال هاي گذشته به خوبي برگزار نش��ده و در برگزاري 
رويدادهاي داخلي اس��تانداردهاي لازم رعايت نش��ده 
است. فرصت پخش زنده نيز از مسابقات اين رشته گرفته 
شده است. اينها بخشي از مشكلاتي است كه اسپانسرها 
را از س��رمايه گذاري منصرف مي كند. اصلاح اين موارد 
در دس��توركار ما قرار دارد و از اين طري��ق قصد داريم 
زمينه را براي حضور اسپانسرها فراهم كنيم. منتها اين 
مسائل يك شبه اتفاق نخواهد افتاد و زمان بر است. تمام 
سعي مان مديريت شرايط كنوني است چراكه پتانسيل 
كافي را براي جذب حاميان مالي داريم. اگر مسابقات در 
چارچوب استاندارد برگزار شود قطعاً شاهد حضور بيشتر 
اسپانسرها خواهيم بود. تلاش مان براي برطرف كردن 

بخشي از كمبودهاي مالي از اين طريق است. 

کاهشبودجهدوچرخهسواريآسيبزااستناهمخوانيافزايشبودجهبانرختورماعتبارکافینباشددشمنشادميشويم!

سرمايه گذاري در ورزش يك سرمايه گذاري 

دنيا حيدري 
     گزارش

زود بازده است. مسئله اي كه طي سال هاي 
اخير باره�ا و بارها ثابت ش�ده ام�ا به نظر 
مي رسد اثبات اين واقعيت هم نتوانسته تغييري در ديدگاه آقايان 
براي توجه هرچه بيش�تر به ورزش بكند. در حالي كه توجه به اين 
حوزه علاوه بر تضمين سلامت جامعه و كس�ب افتخارات مختلف، 
مي تواند عوائد ديگ�ري ني�ز در بخش هاي اقتص�ادي، فرهنگي و 
سياسي داشته باشد. مس�ئله اي كه به نظر مي رس�د بايد در زمان 

تنظيم بودجه كشور مورد توجه قرار گيرد. 

بودجه پيشنهادي براي وزارت ورزش اعتراضات بسياري را به دنبال 
داشت. با اين وجود اما وزير ورزش به رغم اشاره به اين مهم كه ترويج 
ورزش همگاني، ورزش باشگاهي، برنامه هاي استعداديابي و عمراني 
متحمل توجه بودجه اي است، در كمال ناباوري مدعي است بودجه 
در نظر گرفته ش��ده براي ورزش نااميد كننده نيست و دولت در حد 
بضاعت خود برنامه اي تنظيم و بودجه اي را پيشنهاد داده است. اين 
در حالي اس��ت كه بس��ياري از منتقدان بر اين باورند كه در بودجه 
پيشنهادي براي ورزش، به رشد چندين برابري تورم توجهي نشده 
و به همين دليل رقم مطرح شده ناچيز و ناكار آمد است و نمي تواند 

دردي از ورزش دوا كند. 

اهميت بودجه 1402 از آن جهت است كه ورزش ايران سال آينده 
بازي هاي آسيايي و پاراآسيايي هانگژو و همچنين مسابقات كسب 
سهميه بازي هاي المپيك و پارالمپيك را پيش رو دارد. رويدادهايي 
كه حضوري موفق در آنها نيازمند برپايي اردوهاي آماده سازي است. 
روندي كه با توجه به بالا رفتن نرخ ارز و افزايش قابل توجه هزينه ها، 

رقم درش��تي را مي طلبد. خصوصاً ك��ه با توجه به تعويق يكس��اله 
بازي هاي آس��يايي، روند آماده س��ازي تيم ها نيز طولاني تر شده و 
اين نيز مزيد بر علت بالا رفتن هزينه ها شده است. به همين دليل با 
يك حساب سرانگشتي مي توان دريافت كه افزايش بودجه ورزش 
تناسبي با افزايش هزينه ها نداشته و اين عدم تناسب است كه صداي 

خيلي ها را در آورده است. 

در لايحه بودجه س��ال 1402 كه دي ماه از س��وي رئيس جمهور به 
مجلس تقديم شد تا مورد بررس��ي قرار گيرد، بودجه وزارت ورزش 
و جوانان در حدود 2486 ميليارد تومان مشخص شده است كه در 
اين ميان 1286 ميليارد تومان مرب��وط به بخش هزينه اي و 1200 
ميليارد تومان مربوط به بخش تملك دارايي هاي سرمايه اي مي شود. 
همچنين از اين بودجه مبلغ 735 ميليارد تومان مقابل نام ش��ركت 
توسعه و نگهداري اماكن ورزشي درج شده و اختصاص يافته است. 
همچنين در اين لايحه، مبلغ 310 ميليارد تومان براي كميته ملي 
المپيك و 185 ميليارد تومان ب��راي كميته ملي پارالمپيك در نظر 
گرفته شده است. اين درحالي اس��ت كه بودجه كميته المپيك در 
سال 1401 مبلغ 239 ميليارد تومان و كميته ملي پارالمپيك 127 
ميليارد تومان بود. ام��ا با در نظر گرفتن ت��ورم و افزايش قابل توجه 
هزينه ها و در عين حال اهميت ورزش برای سلامت جامعه، نمي توان 
خيلي به اين اعداد و ارقام دل بس��ت و انتظار داش��ت كه مشكلي از 

مشكلات بي پايان ورزش را حل و فصل كند. 

عدم تناس��بي كه نگاهي گذرا ب��ه هزينه اع��زام كاروان ايران در دو 
رويداد المپيك 2012 لندن و بازي هاي آسيايي گوانگجو به خوبي 
نمايان مي كند. كاروان اعزامي ايران به المپيك لندن كه با كسب 13 

مدال و ايستادن بر رده دوازدهم، بهترين نتيجه ممكن در تاريخ اين 
بازي ها را به نام خود ثبت كرد، براي اعزام 54 س��هميه كسب شده، 
30 ميليارد تومان هزينه كرده بود. در بازي هاي آسيايي گوانگجو نيز 
كاروان بزرگ ايران متشكل از 274 ورزشكار مرد و 88 ورزشكار زن 

در حالي با كسب 59 مدال )20 طلا، 14 نقره و 25 برنز( با ايستادن 
بر رده چهارم جدول توزيع مدال ها به كار خود خاتمه داد و بهترين 
نتيجه ادوار مختلف اين مس��ابقات را كسب كرد كه با احتساب دلار 
900 توماني، 20 ميليارد هزينه كرده بود. اما امروز با رشد سرسام آور 
هزينه ها كه به طور مثال تنها در يك مورد، قيمت بليط هواپيما را از 
2ميليون تومان در سال گذشته به 44 ميليون تومان در سال جاري 
افزايش داده، آيا مي توان با بودجه اي مشابه يا حتي دو برابر آنچه كه 
براي المپيك لندن يا بازي هاي آس��يايي گوانگجو هزينه شده بود، 

كارواني را به مسابقات اعزام كرد؟ 

قطعاً اين افزايش قيمت تنها بليط هاي پرواز را شامل نمي شود و به 
طبع هزينه تجهيزات ورزشي، برپايي اردوها و... را نيز شامل مي شود 
و به همين دليل است كه بسياري چون تيشه گران، رئيس فدراسيون 
ورزش هاي ناشنوايان بر اين باورند كه افزايش ناچيز بودجه ورزش 

دردي را دوا نمي كند! خصوصاً كه طبق آم��ار وزير ورزش، هزاران 
اماكن عمراني نيمه كاره ورزش��ي وجود دارند ك��ه نيازمند بودجه 
500 يا 600 ميلياردي براي تكميل شدن هستند. آماري كه نشان 
مي دهد علاوه بر بخش جاري، بخش هاي عمراني هم از كمبود بودجه 
رنج مي برند و اين مسئله مي تواند نتيجه منفي روي ورزش داشته 
باشد. آنهم در ش��رايطي كه انتظار مي رود به دليل تأثيرگذاري غير 
قابل انكار ورزش و نتيجه موفقيت هاي آن در دنيا، سرمايه گذاري و 
توجه بيشتري به اين حوزه شود. خصوصاً كه هزينه كردن در حوزه 
ورزش براي نيل به هدف، به مراتب كم هزينه تر از سرمايه گذاري در 
حوزه هاي اقتصادي، سياسي و... است. با اين وجود اما عدم تناسب 
بودجه پيشنهادي با تورم و افزايش هزينه ها نشان مي دهد اين مهم 
خيلي مورد توجه قرار نگرفته است. مس��ئله اي كه طي هفته هاي 
اخير بارها و بارها از سوي روساي فدراسيون ها و پيشكسوتان ورزش 

گوشزد شده است. 

اين پول 
كفاف ورزش را نمي دهد 

نگاهي به ميزان بودجه فدراسيون ها 
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پرونده
بودجه فدراسيون های ورزشی

ورزشي

با در نظر گرفتن تورم و افزايش قابل توجه هزينه ها و در 
عين حال اهميت ورزش برای سلامت جامعه، نمي توان 
خيل�ي به اع�داد و ارقام دل بس�ت و انتظار داش�ت كه 
مشكلي از مش�كلات بي پايان ورزش را حل و فصل كند


